



GRANDES REALISATIONS DE LA JEUNESSE

mars-aout 2025



INTRODUCTION

Le présent rapport est un résumé des grandes réalisations du Ministère de la Jeunesse et des Sports du mois de mars au mois d'août 2025 dans le domaine de la jeunesse. Parmi ces activités marquantes nous pouvons citer la préparation de la huitième Édition du sommet de Youthconnekt Africa dont Madagascar sera le pays hôte au mois de novembre 2025. Le mois d'août a été marqué par un double évènement d'envergure notamment la septième édition du forum de la jeunesse de l'Afrique Australe en marge du 45eme sommet de la SADC et la célébration de la Journée Internationale de la Jeunesse.

INTRODUCTION

This report is a summary of the major achievements of the Ministry of Youth and Sports from March to August 2025 in the field of youth. Among these notable activities, we can mention the preparation for the eighth edition of the YouthConnekt Africa Summit, for which Madagascar will be the host country in November 2025. The month of August was marked by a double major event, namely the seventh edition of the Southern Africa Youth Forum held alongside the 45th SADC Summit and the celebration of International Youth Day.

LA PRÉPARATION DE L'ACCUEIL DU HUITIÈME SOMMET DE YOUTHCONNEKT AFRICA



Madagascar accueillera avec fierté le 8^e YouthConnekt Africa Summit du 26 au 30 novembre 2025 à Antananarivo. L'événement envisage d'accueillir 15 000 et 25 000 participants en ligne et en présentiel de 37 pays africains, constituant un premier historique pour un pays francophone. Sous le thème « L'Afrique que nous méritons », le forum mettra en lumière les thématiques clés suivants

- L'entrepreneuriat vert et bleu,
- La paix et la sécurité,
- Le changement climatique,
- La technologie et l'innovation,
- La santé des jeunes,
- La participation et engagement,
- L'économie orange
- La diaspora.

En vue de l'accueil de cet événement d'envergure, le Comité National d'Organisation du Youthconnekt de Madagascar dispose du National Chapter qui vise d'une part le renforcement de capacité des jeunes malagasy pour qu'ils puissent représenter dignement le pays durant le sommet d'autre part pour la pérennisation du programme Youthconnekt Madagascar. Dans ce sens du mois de mars au mois d'août 2025, deux principaux programmes dont « Tanora Mandrafitra Ny hoaviny » (TMN) et « Zatovovavy miatrika sy mivoatra » (GIRL'S EMPOWEREMENT OU GE) ont été réalisés dans les six ex-chefs-lieux de province de Madagascar à savoir Tamatave, Mahajanga, Toliary, Fianarantsoa, Diego et Antananarivo avec l'appui de plusieurs partenaires entre autres Fihariana, PNUD, l'UNICEF, UNESCO, OHCHR, UNFPA, Orange Madagascar, Ny Havana.

Les objectifs desdits programmes sont complémentaires mais respectivement le TMN soutient les leaders d'associations des jeunes et le GE promeut l'autonomisation des jeunes filles.

PREPARATION FOR HOSTING THE EIGHTH YOUTHCONNEKT AFRICA SUMMIT



Madagascar will proudly host the 8th YouthConnekt Africa Summit from November 26 to 30, 2025, in Antananarivo. The event aims to welcome between 15,000 and 25,000 participants both online and in person from 37 African countries, marking a historic first for a Francophone country. Under the theme constituting a historic first for a French-speaking country. Under the theme "The Africa we deserve", the forum will highlight the following key themes

- Green and blue entrepreneurship,
- Peace and security,
- Climate change,
- Technology and innovation,
- The health of young people,
- Participation and commitment,
- The orange economy
- The diaspora.

In view of the hosting of this major event, the National Organizing Committee of Youthconnekt of Madagascar has the National Chapter which aims to strengthen the capacity of young Malagasy so that they can worthily represent the country during the summit on the other hand for the sustainability of Youthconnekt Madagascar. In this sense from the month of March to the month of August, two main programs including "Tanora Mandrafitra Ny hoaviny" (TMN) and "Zatovovavy miatrika sy mivoatra" (GIRL'S EMPOWERMENT OR GE) were carried out in the six former provincial capitals of Madagascar, namely Tamatave, Mahajanga, Toliary, Fianarantsoa, Diego and Antananarivo with the support of several partners including Fihariana, UNDP, UNICEF, UNESCO, OHCHR, UNFPA, Orange Madagascar, Ny Havana.

The objectives of the aforementioned programs are complementary, but respectively the TMN supports youth association leaders and the GE promotes the empowerment of young girls.

Chiffres clés / Key figures

En chiffre durant les six mois de réalisation des programmes, le Ministère et ses partenaires sont globalement satisfaits des résultats. En effet,

In terms of numbers, during the six months of program implementation, the Ministry and its partners are generally satisfied with the results. Indeed,

2500

jeunes représentant la majorité des 23 régions de Madagascar ont bénéficié de formation sur le leadership, prise de parole, développement personnel

young people representing the majority of the 23 regions of Madagascar have benefited from training in leadership, public speaking, and personal development

jeunes filles ont participé au boot-camp durant lesquels les formateurs ont dispensé des formations sur la santé des jeunes, la paix et la sécurité, le développement personnel, la prise de parole en public

young girls participated in the boot camp during which trainers provided training on youth health, peace and security, personal development, and public speaking

1500

jeunes porteurs de projet ont bénéficié d'un appui financier parmi les 200 qui ont suivi la formation sur l'entrepreneuriat.

20

young project holders received financial support among the 200 who underwent training in entrepreneurship. in the future at the location of the young targets of Antananarivo and those from other regions, invited to take part in this national celebration.

05

LA CÉLÉBRATION DE LA JOURNÉE INTERNATIONALE DE LA JEUNESSE 2025

Cette année 2025, la Journée Internationale de la Jeunesse célébrée sous le thème : “Local Youth Actions for the SDGs and Beyond.” (Actions locales des jeunes pour les ODD et au-delà) a eu lieu à Antananarivo du 09 au 14 août 2025. Ce thème met en exergue l’importance de l’engagement des jeunes dans des initiatives locales, contribuant ainsi activement à la réalisation des Objectifs de Développement Durable, tant à l’échelle locale qu’au-delà des frontières.

Les activités réalisées dans le cadre de cette célébration sont donc alignées à ce thème en mettant en exergue cet engagement de la jeunesse dans les actions locales pour les ODD. Par ailleurs, la célébration a été combinée aux organisations des activités préparatoires de la Jeunesse Malagasy au huitième sommet de YouthConnekt Africa citée supra.

Outre les festivités, le Ministère adopte comme principe la mise en œuvre d’activités qui devront avoir de l’impact dans le futur à l’endroit des jeunes cibles d’Antananarivo et ceux issus des autres régions, invités à prendre part à cette célébration nationale. Cette année la qualité des activités proposées a surpassé celles organisées auparavant, en effet outre les cérémonies d’ouverture et de clôture qui ont été remarquables environ 1000 jeunes ont participé aux dix autres activités proposées.



THE CELEBRATION OF INTERNATIONAL YOUTH DAY 2025

This year 2025, the International Youth Day was celebrated under the theme: “Local Youth Actions for the SDGs and Beyond.” took place in Antananarivo from August 09 to 14, 2025. This theme highlights the importance of engaging young people in local initiatives, thus actively contributing to the achievement of the Sustainable Development Goals, both locally and beyond borders.

The activities carried out as part of this celebration are therefore aligned with this theme by highlighting this commitment of youth in local actions for the SDGs. Moreover, the celebration was combined with the organization of preparatory activities for the Malagasy Youth at the eighth YouthConnekt Africa summit mentioned above.

In addition to the festivities, the Ministry adopts as a principle the implementation of activities that should have an impact in the future on young targets from Antananarivo and those from other regions, invited to take part in this national celebration. This year, the quality of the activities proposed surpassed those organized previously, indeed in addition to the opening and closing ceremonies which were remarkable about 1000 young people participated in the ten other activities proposed.

1- LA DEUXIÈME ÉDITION DU TSENABEN'NY TANORA OU LE SALON DES JEUNES ENTREPRENEURS



JOURNÉE INTERNATIONALE DE LA JEUNESSE

One hundred and twenty young entrepreneurs, representing the 23 regions of Madagascar, had the opportunity to participate in this national meeting. They presented, promoted, and marketed their products, characterized by their originality and innovation. A significant portion of the products derived from agroforestry is certified organic. This event helped strengthen professional networking, facilitate the exchange of best practices, and enhance the value chains of the products, thus contributing to notable in the attitude and commitment of young girls at the end of this session.

Cent vingt jeunes entrepreneurs, représentant les 23 régions de Madagascar, ont eu l'opportunité de participer à cette rencontre nationale. Ils y ont présenté, promu et commercialisé leurs produits, caractérisés par leur originalité et leur innovation. Une part importante des produits issus de l'agroforesterie est certifiée biologique. Cette manifestation a permis de renforcer le réseautage professionnel, de faciliter l'échange de bonnes pratiques et de valoriser les chaînes de valeur des produits, contribuant ainsi à dynamiser l'entrepreneuriat jeunesse sur l'ensemble du territoire.



2- TANORA MANDRAFITRA NY HO AVY



Trois cent cinquante jeunes, issus des différents districts de la région Analamanga, ont participé activement aux sessions de formation organisées sur trois jours, les 11, 13 et 14 août 2025, au Palais des Sports (Petit Palais). Cet atelier visait à renforcer les compétences en leadership, à développer la confiance en soi et à encourager la participation active des jeunes dans les initiatives communautaires et le développement local.

350 young people from the districts of the Analamanga region actively participated in the sessions offered during the three days of training held at the Palais des Sports (Petit Palais) on August 11, 13 and 14, 2025. The training workshop aimed at strengthening these young people in leadership.



3- ZATOVOVAVY MIAVOTRA SY MIVOATRA



L'objectif de cette formation, destinée à 250 jeunes filles âgées de 15 à 30 ans, était de renforcer leur confiance en soi et leurs capacités d'expression. L'atelier, qui s'est déroulé sur trois jours au Musée de l'Auditorium «Havoria» à Anosy, les 11, 13 et 14 août 2025, a permis aux participantes de développer leur audace, leur assertivité et leur aisance dans la prise de parole. Les formateurs ont observé une évolution notable dans la posture et l'engagement des jeunes filles à l'issue de cette session.

The objective of this activity is to increase the self-confidence of the 250 young girls aged 15 to 30 who participated in this three-day training at the Museum of the auditorium «Havoria» in Anosy on August 11, 13 and 14, 2025. At the end of this workshop, the trainers noticed a change in these young people in terms of boldness and speaking out.



4- CONCOURS HACKATHON



Among the 1000 project bearers who registered for this hackathon, 20 young people, including 9 boys and 11 girls, were pre-selected and attended training on August 8 and 9, 2025, at the Mahamasina Sports Palace, so they would be able to support their project during the Hackathon competition on August 11, with the 5 finalists being assisted for the grand final. Below is the list of the three top projects in this competition:

Parmi les 1000 porteurs de projets qui se sont inscrits à ce hackathon, 20 jeunes dont 09 garçons et 11 filles présélectionnés ont suivi une formation les 08 et 09 aout 2025 au Palais des Sports Mahamasina, pour qu'ils soient capables de soutenir leur projet durant le concours Hackathon le 11 aout, les 5 finalistes eux ont été assister pour le grand final. Ci-après la liste des trois grands de ce concours :

- Mathematikup : une application qui veut faciliter l'apprentissage des mathématiques ;
- Ferme de Bena dont le but est de reconnecter les jeunes à la nature pour lutter contre l'usage abusif des écrans ;
- SEBIO, un projet qui se focalise à la production de serviette hygiénique biologique et faciliter la vie des adolescentes et des filles durant leur cycle menstruel.



5- FINALE NATIONALE CONCOURS ZAMAHASAKY



Relatif au projet Mahasaky, un concours vidéo a été lancé au mois de juillet à travers une conférence de presse conjointe organisée par l'UNFPA et le Ministère de la Jeunesse et des Sports (MJS). L'initiative a suscité un fort engouement, avec la participation d'environ 1 500 jeunes issus des 23 régions de Madagascar, qui ont soumis leurs productions auprès de l'agence HAY, mandatée pour assurer l'organisation intégrale du concours.

À l'issue de cette première phase, douze finalistes — deux représentants par province — ont été sélectionnés. Ces jeunes talents ont bénéficié, le 10 août, d'une formation spécifique destinée à renforcer leurs capacités techniques et créatives, avant de procéder à une présentation publique de leurs réalisations le 11 août 2025. Au terme de cette compétition, trois lauréats se sont distingués, mettant en lumière l'esprit d'innovation, la créativité et l'engagement citoyen de la jeunesse malgache.

As part of the Mahasaky project, a video contest was launched in July through a joint conference between UNFPA and MJS. The initiative generated considerable enthusiasm, with the participation of around 1,500 young people from Madagascar's 23 regions shared their production with the Hay agency mandated to fully organize the competition. The twelve finalists, two from each province attended a training session on August 10 and made a public presentation on August 11. 3 winners came out of it



6- UN PANEL DE HAUT NIVEAU AUTOUR DU THÈME DE LA JOURNÉE INTERNATIONALE DE LA JEUNESSE



A high-level event was organized around the theme of the International Youth Day. The panelists, recognized for their expertise and commitment to youth, shared their experiences, presented existing programs and services, and provided recommendations to encourage and motivate the young participants. The central concept highlighted during this session was "youth resilience."

Lors de la cérémonie d'ouverture de la JIJ, un panel de haut niveau a été organisé autour du thème de la Journée Internationale de la Jeunesse. Les panélistes, reconnus pour leur expertise et leur engagement envers la jeunesse, ont partagé leurs expériences, présenté les dispositifs et services existants, et prodigué des recommandations pour encourager et motiver les jeunes participants. Le concept central mis en avant durant cette session a été «la résilience des jeunes».

Panélistes :

- Abdulah Marson Moustapha, Ministre de la Jeunesse et des Sports
- Valérie Zafindravaka, Secrétaire exécutive de Fihariana
- Fanja Razakaboana, entrepreneure
- Représentant adjoint de l'UNFPA Madagascar
- JIMALISON Tsiorisoa Giovanni Niriko, Ambassadeur de la Paix des Nations Unies, Président du CPO Économie



7- DIALOGUE INTERGÉNÉRATIONNEL SOUS FORME DE SIMULATION PARLEMENTAIRE



Cette activité avait pour objectif de permettre aux jeunes de participer à des échanges de haut niveau, organisée en collaboration avec l'Observatoire de la Jeunesse et l'Ambassade de la Norvège. Dans le cadre d'une simulation d'une session parlementaire, tenue le 12 août au Palais du Sénat à Anosy, les participants ont pu appréhender l'importance de leur implication dans les instances décisionnelles nationales. Cette séance a favorisé la compréhension du fonctionnement des processus politiques et a encouragé les jeunes à s'engager activement dans la vie civique et politique de Madagascar.

The aim of this activity was to enable young people to participate in high-level exchanges, organised in collaboration with the Youth Observatory and the Norwegian Embassy. As part of a simulation of a parliamentary session held on 12 August at the Senate Palace in Anosy, participants were able to understand the importance of their involvement in national decision-making bodies. This session promoted understanding of how political processes work and encouraged young people to become actively involved in the civic and political life of Madagascar.



8- UNE CÉLÉBRATION NATIONALE



Cet événement d'envergure nationale, coordonné par le Ministère de la Jeunesse et des Sports, s'est tenu simultanément dans les 24 régions sous le leadership des Directions Régionales de la Jeunesse et des Sports et avec le concours des partenaires locaux.

This nationwide event, coordinated by the Ministry of Youth and Sports, took place simultaneously in all 24 regions under the leadership of the Regional Directorates of Youth and Sports and with the support of local partners.



LE SEPTIÈME FORUM DE LA JEUNESSE DE L'AFRIQUE AUSTRALE



En marge du 45 -ème sommet de la SADC, les jeunes des pays membres de la commission ont été à l'honneur. En effet, sous le parrainage de Monsieur le Ministre et des Sports, MOUSTAPHA Abdulah et avec le soutien de l'Union Africaine, le septième forum de la jeunesse de l'Afrique Australe a rassemblé du 15 au 17 aout 2025 au Quartier des Jeunes d'Ankorondrano les jeunes des 16 pays membres de la SADC. Ce forum fut un espace d'expression entre les jeunes et un espace de dialogue avec les décideurs. Sous le thème : « Le panafricanisme en action : mobiliser les jeunes pour le développement durable et l'engagement civique ». Cette septième édition, voulait rappeler la responsabilité des jeunes de la SADC pour la transformation sociale et continentale. Les résolutions de ce forum ont été transmises au nouveau président de la SADC et présentées au pays membres.

LE SEPTIÈME FORUM DE LA JEUNESSE DE L'AFRIQUE AUSTRALE

On the sidelines of the 45th SADC Summit, young people from the commission's member countries took centre stage. Under the patronage of the Minister of Sports, MOUSTAPHA Abdulah, and with the support of the African Union, the seventh Southern African Youth Forum brought together young people from the 16 member countries of the SADC from 15 to 17 August 2025 at the Quartier des Jeunes d'Ankorondrano. This forum provided a space for young people to express themselves and engage in dialogue with decision-makers.

Under the theme: 'Pan-Africanism in action: mobilising young people for sustainable development and civic engagement'. This seventh edition sought to highlight the responsibility of SADC youth for social and continental transformation. The resolutions of this forum will be forwarded to the new SADC President before being presented to member countries.

CONCLUSION

La période de mars à août 2025 a été particulièrement riche et structurante pour le Ministère de la Jeunesse et des Sports. Les différentes initiatives, programmes et événements organisés ont permis de renforcer l'autonomisation, la participation et l'engagement de la jeunesse malgache. Ces réalisations illustrent l'engagement continu du Ministère et de ses partenaires à promouvoir un développement inclusif et durable, en plaçant la jeunesse au cœur des politiques publiques. Elles renforcent la conviction que les jeunes malgaches, lorsqu'ils sont soutenus et encadrés, constituent un moteur essentiel du progrès social, économique et culturel du pays.

CONCLUSION

The period from March to August 2025 was particularly fruitful and formative for the Ministry of Youth and Sports. The various initiatives, programs and events organised helped to strengthen the empowerment, participation and engagement of Madagascan youth. These achievements illustrate the ongoing commitment of the Ministry and its partners to promoting inclusive and sustainable development by placing youth at the heart of public policy. They reinforce the belief that, when supported and guided, young Madagascans are a key driver of the country's social, economic and cultural progress.

